
گــروه اقتصادی -معاون مســکن و 
ساختمان بر تعیین وضعیت متقاضیان طرح 
اقدام ملی مسکن توسط استان ها، شهرهای 
جدید و بنیاد مســکن تاکیــد کرد و گفت: 
پایان آذرماه ظرفیت های خالی طرح اقدام 
ملی مسکن شناسایی و برای آنها جایگزین 

انتخاب می شود.
محمــود محمــودزاده در خصوص 
طــرح اقدام ملی مســکن و تعیین تکلیف 
متقاضیان برای واریــز وجه اولیه و کمک 
به اجرا و ســاخت واحدهای مسکونی این 
طرح، گفت: پیش تر تا ۳۰ آبان به کسانیکه 
پیامک ارسال شده بود، زمان دادند تا مدارک 
خود را تکمیل و واریز اولیه وجه انجام دهند. 
هم اکنون با توجه به آنکه بررسی ها در استان 
ها کامل نشــده و بعضا پیامک برای حضور 

و مشــارکت متقاضیان ارسال نشده است 
مهلت تکمیل اطلاعات و ترغیب متقاضیان 

به واریز وجه اولیه تا ۳۰ آذرماه تمدید شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: 
کارگزاران طرح اقدام ملی مســکن؛ ادارات 
کل راه و شهرســازی اســتان ها، شهرهای 
جدید و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی تا پایان 
آذرماه فرصت دارند، اطلاع رسانی را کامل 
کنند تا در ستاد وزارتخانه بعد از پایان آذرماه، 
بتوانیم ظرفیت های خالی را شناسایی و برای 

آنها جایگزین انتخاب کنیم.
محمودزاده توضیح داد: برخی از استان 
ها در اجرای طرح اقدام ملی مســکن عقب 
هستند و متقاضیان را تعیین تکلیف نکرده 
اند، بنابرایــن هرگونه اقدامی در خصوص 
جایگزینی و یا پیشرفت پروژه ها وابسته به 

تعیین تکلیف افرادی است که واجد شرایط 
شناخته شدند.

آماده دریافت لیست خبرنگاران 
برای واگذاری مسکن ملی هستیم

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: 
پیش نویس تفاهم نامه ساخت مسکن برای 
خبرنگاران به امضا رســیده و آماده دریافت 
تعداد افراد تحت پوشش هر استان و شهر از 

سوی وزارت ارشاد هستیم.
محمود محمودزاده اظهار کرد: پیش 

نویس تفاهم نامه ســاخت مســکن برای 
خبرنگاران در قالب طرح اقدام ملی را برای 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی فرستادیم 
و نظراتشــان را هم اعلام کردند. ما آماده ایم 
تا وزارت ارشاد تعداد تحت پوشش در هر 
استان و شهر را اعلام کند و ما در حد بضاعتی 
که در تامین زمین داریم مســاعدت لازم را 

انجام می دهیم.
وی همچنین در پاســخ به این سوال 
که آیا سقف تسهیلات ۱۶۰ میلیون تومانی 

مســکن یکم افزایش می یابد، گفت: فعلا 
تصمیــم جدیدی در حــوزه وزارت راه و 
شهرسازی اتخاذ نشده و اگر در حوزه بانکی 

تصمیمی بگیرند ما اطلاعی از آن نداریم.
گفتنی است، اجرای طرح اقدام ملی 
مســکن، طرحی اســت که با آمدن محمد 
اســلامی بــه وزارت راه و شهرســازی و 
سپردن ســکان مدیریت این وزارتخانه در 
دستورکار قرار گرفت. بنا بر سیاستگذاری 
های انجام شــده، طرح اقدام ملی مســکن 

احداث ۴۰۰ هزار واحد مسکن ملی را طی 
۲ سال در برنامه قرار داد. به گفته وزیر راه و 
شهرسازی، طرح اقدام ملی مسکن تا پایان 

دولت دوازدهم به سرانجام خواهد رسید.

معاون مسکن و ساختمان خبر داد؛

متقاضیان طرح اقدام ملی مسکن تا ۳۰ آذر 
تعیین وضعیت شوند

اقتصادی 6

گــروه اقتصــادی - عبــادی 
گفت:سکوی گازی فاز ۱۶ پارس جنوبی، 
پس از بازســازی بخش آسیب دیده خط 
لوله دریایی این فاز به مدار تولید بازگشت.
علیرضــا عبــادی، مدیــر تولید و 
عملیات شــرکت نفــت و گاز پارس با 
بیان اینکه خط لوله دریایی فاز ۱۶ پارس 
جنوبی در چند نوبت دچار شکســتگی 
و توقف جریان تولید شــده بود، گفت: 
بخشــی از این خط لوله ۱۱۰ کیلومتری 
که ســال گذشــته دچار آسیب شده بود، 
پس از تعویض و انجام تســت های پیش 
راه اندازی و راه اندازی، با انتقال مجدد گاز 

به پالایشگاه خشکی، عملیاتی شد.
عبــادی درباره موقعیت تعویض و 

بازســازی خط لوله فاز ۱۶ پارس جنوبی 
گفت: با توجه به امکان صدمه پذیری بیشتر 
خط لوله در ســمت سکو به علت فشار و 
دمای بالای جریان گاز، خط لوله مذکور 
از نقطه صفر ســکوی فاز ۱۶ به طول ۳۲ 
کیلومتر تعویض شــده است تا با افزایش 
ســطح ایمنی، خطر بــروز حادثه در این 
ناحیــه و محیط پیرامونی آن به طور کامل 

رفع شود.
تعویض بخش باقیمانده خط 

دریایی فاز ۱۶، در دستور کار
وی با بیان اینکه به دلیل محدودیت 
موجودی لوله، تاکنون ۷۲ کیلومتر از خط 
لوله دریایی فاز ۱۶ تعویض شــده گفت: 
بــا توجه به برنامه تعویض کل خط لوله، 

سفارش گذاری خرید ۱۱۰ کیلومتر لوله 
انجام شــده که پــس از دریافت آنها، در 
صورت نیاز، بخــش باقی مانده این خط 
از ســمت ساحل به طول ۴۰ کیلومتر، در 
قالــب اجرای یک پروژه جدید، تعویض 

خواهد شد.
به گفته عبادی، حدود ۴۰ کیلومتر از 
این خط لوله سال ۱۳۹۶ تعویض شده بود.
مدیر تولید و عملیات شرکت نفت 
و گاز پــارس درباره مراحل اجرای پروژه 
بازســازی خط لوله سکوی فاز ۱۶ پارس 

جنوبی گفت: به موازات انجام بررسی ها 
درباره علل ایجاد شکســتی و با توجه به 
ضرورت راه اندازی و بهره برداری مجدد، 
کار بازســازی این خط لوله در دستور کار 
تیمی با مسئولیت مدیریت تولید و عملیات 
قرار گرفــت و مراحل مختلــف پروژه 

تعویض خط از سال گذشته آغاز شد.
عبــادی تصریــح کــرد: پــس از 
آماده ســازی لوله ها در یارد خرمشــهر، 
کار لوله گذاری خط با اســتقرار کشــتی 
لوله گــذار در موقعیت بلوک فاز ۱۶ آغاز 

و در عملیاتی فشرده و سنگین، بخش های 
آسیب دیده لوله از عمق دریا بیرون کشیده 
شــده و از آن نقطه لوله گذاری جدید کار 

شد.
وی به تکمیل عملیات لوله گذاری 
در پایان شهریور امسال اشاره کرد و گفت: 
پیش از اجرای لوله گذاری، خط لوله تخلیه 
شد و پس تکمیل این عملیات و اتصال خط 
لوله به سکو و همچنین نصب اسپول های 
جدید، مراحل مختلفی از جمله عملیات 
هیدرواستاتیک تست، عملیات پیگرانی 

بــه منظور تخلیــه آب، رطوبت زدایی با 
فوم پیگ، عملیات خشک ســازی خط با 
هوای خشــک و عملیات اکسیژن زدایی 
با تزریق گاز ازت پایان یافت و ســکوی 
فــاز ۱۶ پارس جنوبی پــس از باز کردن 
تدریجی چاه ها با موفقیت در مدار تولید 

قرار گرفت.
علل ایجاد شکستگی خط لوله 

فاز ۱۶ در حال بررسی است
وی با اشــاره به اینکــه علل ایجاد 
شکســتگی خــط لوله فاز ۱۶ توســط 

کارشناسان و مشاور مربوطه همچنان در 
حال بررســی است، گفت: مطابق برنامه 
کاری، به منظور شــناخت کامل خط لوله 
فاز ۱۶ و به ویژه بخش تعویض نشده آن، 
عملیات پیگرانی هوشــمند این خط لوله 
همزمان و در حین بهره برداری و ارسال گاز 
به پالایشگاه اجرا می شود و پس از دریافت 
نتایــج پیگرانی، درباره آینده خط و امکان 
افزایش میزان تولید از سکو تصمیم گیری 
خواهد شد. مدیر تولید و عملیات شرکت 
نفــت و گاز پارس به موانع موجود در راه 
اجــرای این پروژه اشــاره کرد و گفت: با 
توجه به مراحل آماده سازی لوله ها در یارد 
خرمشــهر در بهار ســال جاری و توقف 
فعالیت ها به دلیل شــیوع ویروس کرونا 

در استان خوزستان، پروژه لوله گذاری در 
آغاز راه با وقفه ای نسبتا طولانی مواجه شد. 
وی افزود: پس از فعال سازی مجدد یارد، 
در مقطعی دیگر بخشی از امکاناتی که به 
ناچار باید از خارج کشور تامین می شد را 
با روش های بسیار سختی دریافت کردیم، 
ضمن اینکه به دلیل حساسیت بالای کار 
در دریا، شــرایط جوی نیز در چند مرحله 
موجب توقف کار شــد که خوشبختانه با 
پشت سر گذاشتن این چالش ها، خط لوله 
و ســکوی فاز ۱۶ مطابق برنامه تولید، با 
برداشت روزانه ۵۰۰ میلیون فوت مکعب 
گاز، پیش از شــروع فصل زمستان وارد 
چرخه تولید شد تا بخشی از گاز مورد نیاز 

کشور را تامین کند.

گروه اقتصادی - بعد از هشدارهایی 
که گمــرک در رابطه با ترخیص فوری به 
صاحبان کالا داشــت، معاون فنی گمرک 
ضمن اعلام ترخیص بیش از ۱.۴ میلیون تن 
کالا، ضمن هشــدار مجدد به صاحبان کالا 
تاکید کرده که در صورت عدم ترخیص کالا 
در مهلت تعیین شده، متروکه خواهد شد.  
با انباشــت حدود هشت میلیون تن 
کالا در گمــرک و بنادر که بخشــی از آن 
کالاهای اساســی و بخشــی دیگر  عمدتا 
مواد اولیه تولید بود، سرانجام بعد از رایزنی 
ها و مذاکرات صورت گرفته بین دســتگاه 
های مربوطه مصوباتی در ســتاد اقتصادی 
هماهنگی دولت صادر شد که بر اساس آن 
با رفع موانع ترخیص کالا که عمدتا مسائل 
ارزی بود ترخیص فوری کالاهای اساسی 
و مواد اولیه تولید درچارچوب تعیین شده 

از ۱۷ آبان ماه در دســتور کار قرار گرفت. 
در این فاصله باید صاحبان کالا که مشمول 
مصوبه بودند به سرعت نسبت به ترخیص 

اقدام می کردند.  
مهرداد جمال ارونقــی؛ معاون فنی 
گمرک ایران با اشــاره به آخرین وضعیت 
ترخیص کالاها طبق مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت گفت که در مدت گذشته 
بیــش از ۱.۴ میلیــون تــن کالا از گمرک 

ترخیص شده است.  
وی با اشــاره به لزوم اقــدام فوری 
صاحبان کالاهای مشمول مصوبه گفت: در 
خصوص کالاهای اساسی و تولیدی هیچ 
عذری برای صاحبان کالا جهت ترخیص 
کالای خــود از گمرک وجود ندارد. بر این 

اســاس موضوع به قید فوریت بررسی و 
اگر صاحب کالایی در این رابطه تعلل کند 
طبق مفاد )۲۴( قانون امور گمرکی مقررات 

متروکه درباره آن اعمال خواهد شد.  
ارونقــی ادامه داد: در مورد کالاهایی 
که به مرحله پروانه رســیده و بیش از یک 
ماه در گمــرکات مانده اند نیز در صورت 
عدم مراجعه صاحب کالا برای بیرون بردن 
کالای مربوطه مقررات متروکه برای آنها نیز 

اعمال می شود.
ایــن مقام مســئول در گمرک ایران 
با بیــان اینکه گمرکات اجرایی موظفند به 
ســرعت تعداد اظهارنامه های در جریان 
خود را برای کالاهای اساســی و تولیدی 
کاهش داده و به صفر برســانند یادآور شد: 

بر این اساس گمرکات با پیگیری موضوع 
از مراجع تحویل گیرنده کالا، ضمن اعمال 
مقررات متروکه بــرای کالاهایی که بیش 
از موعــد مقرر در اماکــن مربوطه مانده و 
صاحبان کالا نسبت به اظهار آن اقدام نمی 
کنند اخطار لازم را داده و مقررات متروکه 

را اعمال می کنند. 
با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت و ســتاد تنظیم بازار، برای 
رفع موانع ترخیص کالا که در اهم آن حل 
و فصل مشکلات ارزی قرار داشت، مقرر 
شــد که بانک مرکزی تأمین ارز ترجیحی 
کالاهای اساســی فاقد اســناد مالکیت، با 
اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد، 
همچنین بانک مرکزی نســبت به صدور 

اعلامیه تأمین ارز برای کالاهای اساســی 
اعتباری با تعهد سه ماهه از زمان ترخیص 
کالا از گمرک )جهت تأمین ارز ترجیحی( 

اقدام کند. 
از ســوی دیگر کالاهای اساســی و 
کالاهــای ضروری مورد نیــاز واحدهای 
تولیــدی با تشــخیص و اعــلام وزارت 
صمت )دارای قبض انبار تا ۱۰ آبانماه ۹۹(، 
بدون الزام به کدرهگیری بانک مرکزی، از 
گمرکات ترخیص شوند؛ به گونه ای که از 
تاریــخ ۱۰ آبان به بعد واردکنندگان بتوانند 
از رویه هــای بانکی )ارز نیما( واردات در 
مقابل صادرات )خود و غیر(، برای پروانه 
های صادراتی ســال ۱۳۹۸ بــه بعد، ارز 
اشــخاص، از طریق سامانه جامع تجارت 

)کنترل توســط صمــت و بانک مرکزی( 
استفاده کنند.همچنین گمرک ایران نسبت 
به ترخیص درصدی کالاهای اساســی و 
نهــاده های تولید )ردیف تعرفه و اولویت 
توســط صمت اعلام می گردد( تا سقف 
۹۰٪ که در صف »تخصیص« یا »تأمین« ارز 
بانکی باشند اقدام کند و از سویی  چنانچه 
ردیف تعرفه مندرج در ثبت سفارش کالا 
با استنباط گمرک تغییر کند، مشروط براین 
که شــرح تجاری کالا تغییر نکند و ردیف 
تعرفه استنباطی گمرک، جزو ردیف تعرفه 
کالاهــای ممنوعه )گروه۴( یــا اولویت 
ارزی غیرفعال)گروه ۲۷(، یا ردیف تعرفه 
کالاهای دارای تولید مشابه داخلی نباشد، 
درخصــوص اقلام گروه های ۱ و ۲۱، ۲۲، 
۲۳ و ۲۴، نیازی به اصلاح ثبت ســفارش 

وزارت صمت نخواهد بود.

گروه اقتصادی - بعد از هشدارهایی 
که گمــرک در رابطه با ترخیص فوری به 
صاحبان کالا داشــت، معاون فنی گمرک 
ضمن اعلام ترخیص بیش از ۱.۴ میلیون تن 
کالا، ضمن هشــدار مجدد به صاحبان کالا 
تاکید کرده که در صورت عدم ترخیص کالا 
در مهلت تعیین شده، متروکه خواهد شد.  
با انباشــت حدود هشت میلیون تن 
کالا در گمــرک و بنادر که بخشــی از آن 
کالاهای اساســی و بخشــی دیگر  عمدتا 
مواد اولیه تولید بود، سرانجام بعد از رایزنی 
ها و مذاکرات صورت گرفته بین دســتگاه 
های مربوطه مصوباتی در ســتاد اقتصادی 
هماهنگی دولت صادر شد که بر اساس آن 
با رفع موانع ترخیص کالا که عمدتا مسائل 
ارزی بود ترخیص فوری کالاهای اساسی 
و مواد اولیه تولید درچارچوب تعیین شده 

از ۱۷ آبان ماه در دستور کار قرار گرفت. 
در ایــن فاصله باید صاحبان کالا که 
مشمول مصوبه بودند به سرعت نسبت به 

ترخیص اقدام می کردند.  
مهرداد جمال ارونقــی؛ معاون فنی 
گمرک ایران با اشــاره به آخرین وضعیت 
ترخیص کالاها طبق مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت گفت که در مدت گذشته 
بیــش از ۱.۴ میلیــون تــن کالا از گمرک 

ترخیص شده است.  
وی با اشــاره به لزوم اقــدام فوری 
صاحبان کالاهای مشمول مصوبه گفت: در 
خصوص کالاهای اساسی و تولیدی هیچ 
عذری برای صاحبان کالا جهت ترخیص 
کالای خــود از گمرک وجود ندارد. بر این 
اســاس موضوع به قید فوریت بررسی و 
اگر صاحب کالایی در این رابطه تعلل کند 
طبق مفاد )۲۴( قانون امور گمرکی مقررات 

متروکه درباره آن اعمال خواهد شد.  
ارونقــی ادامه داد: در مورد کالاهایی 
که به مرحله پروانه رســیده و بیش از یک 
ماه در گمــرکات مانده اند نیز در صورت 
عدم مراجعه صاحب کالا برای بیرون بردن 

کالای مربوطه مقررات متروکه برای آنها نیز 
اعمال می شود.

ایــن مقام مســئول در گمرک ایران 
با بیــان اینکه گمرکات اجرایی موظفند به 
ســرعت تعداد اظهارنامه های در جریان 
خود را برای کالاهای اساســی و تولیدی 
کاهش داده و به صفر برســانند یادآور شد: 

بر این اساس گمرکات با پیگیری موضوع 
از مراجع تحویل گیرنده کالا، ضمن اعمال 
مقررات متروکه بــرای کالاهایی که بیش 
از موعــد مقرر در اماکــن مربوطه مانده و 
صاحبان کالا نسبت به اظهار آن اقدام نمی 
کنند اخطار لازم را داده و مقررات متروکه 

را اعمال می کنند. 

با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت و ســتاد تنظیم بازار، برای 
رفع موانع ترخیص کالا که در اهم آن حل 
و فصل مشکلات ارزی قرار داشت، مقرر 
شــد که بانک مرکزی تأمین ارز ترجیحی 
کالاهای اساســی فاقد اســناد مالکیت، با 
اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد، 
همچنین بانک مرکزی نســبت به صدور 
اعلامیه تأمین ارز برای کالاهای اساســی 
اعتباری با تعهد سه ماهه از زمان ترخیص 
کالا از گمرک )جهت تأمین ارز ترجیحی( 

اقدام کند. 
از ســوی دیگر کالاهای اساســی و 
کالاهــای ضروری مورد نیــاز واحدهای 
تولیــدی با تشــخیص و اعــلام وزارت 
صمت )دارای قبض انبار تا ۱۰ آبانماه ۹۹(، 
بدون الزام به کدرهگیری بانک مرکزی، از 
گمرکات ترخیص شوند؛ به گونه ای که از 
تاریخ ۱۰ آبان به بعد واردکنندگان بتوانند از 
رویه های بانکی )ارز نیما( واردات در مقابل 

صادرات )خــود و غیر(، برای پروانه های 
صادراتی سال ۱۳۹۸ به بعد، ارز اشخاص، 
از طریق سامانه جامع تجارت )کنترل توسط 

صمت و بانک مرکزی( استفاده کنند.
همچنیــن گمرک ایران نســبت به 
ترخیص درصدی کالاهای اساسی و نهاده 
های تولید )ردیف تعرفه و اولویت توسط 
صمت اعلام می گردد( تا ســقف ۹۰٪ که 
در صف »تخصیص« یا »تأمین« ارز بانکی 
باشند اقدام کند و از سویی  چنانچه ردیف 
تعرفــه منــدرج در ثبت ســفارش کالا با 
استنباط گمرک تغییر کند، مشروط براین 
که شــرح تجاری کالا تغییر نکند و ردیف 
تعرفه استنباطی گمرک، جزو ردیف تعرفه 
کالاهــای ممنوعه )گروه۴( یــا اولویت 
ارزی غیرفعال)گروه ۲۷(، یا ردیف تعرفه 
کالاهای دارای تولید مشابه داخلی نباشد، 
درخصــوص اقلام گروه های ۱ و ۲۱، ۲۲، 
۲۳ و ۲۴، نیازی به اصلاح ثبت ســفارش 

وزارت صمت نخواهد بود.

مدیر تولید و عملیات شرکت نفت و گاز پارس خبر داد:

سکوی فاز ۱۶ پارس جنوبی به مدار تولید بازگشت

اولتیماتوم گمرک؛ کالا را نبرید متروکه می شود

استاندار هرمزگان:

مجوز قانونی صید ترال باید در اختیار صیادان بومی هرمزگان قرارگیرد

گروه اقتصادی-باز شدن در های واردات با 
ارز متقاضی شاید اولین اقدام جالب وزیر صمت 
در ایــن چند مدت بود؛ همچنین بنا بر شــنیده ها 
از وزارت صمت، رزم حســینی در همین یک ماه 
بســیاری از کد تعرفه هایی که با عنوان حمایت از 
تولید ممنوع شــده بود را دوباره باز کرده اســت 
همچنین برخی منابع از احتمال بازگشــت کارت 

بازرگانی یک بار مصرف صحبت می کنند.
احتمــال ورود خودرو بــه بورس افزایش 
پیدا کرده اســت و برخی منابع خبر از لغو قیمت 
گذاری دســتوری می دهند. در این صورت طرح 
مجلــس برای کنترل بازار خــودرو و ورود آن به 
بورس اجرایی می شــود و اجــرای این طرح به 
معنای لغو قیمت گذاری دســتوری و کوتاه شدن 
دست دولت در این حوزه بعد از چند سال است. 
مجموع اتفاقات یک ماه گذشته نشان می دهد که 
وزیر جدید بر خلاف وزیر پیشین طرفدار اقتصاد 

باز و آزاد است.
در شرایط معمول طرفداری از اقتصاد آزاد 
بهترین راهکاری اســت که می توان ارائه کرد، اما 
در شرایط فعلی کشورمان حرکت به سمت اقتصاد 
آزاد ریسک بزرگی محسوب می شود. این ریسک 

بزرگ یا بازار را آشــفته تر از امروز خود می کند یا 
گامی بزرگ به ســمت آینده خواهد بود و بدون 
شک این ریسک بزرگ موافقان و مخالفان زیادی 

دارد.
امرالله امینی کارشناس اقتصادی شرایط فعلی 
را برای سیاســت های جدید رزم حسینی مناسب 
ندانســت و بیان کرد: لغو برخی ممنوعیت های 
وارداتی با سیاســت های خود وزارت صمت در 

تناقض است، ما معتقدیم مشکلات امروز کشور 
ما با باز شــدن دروازه های واردات حل نمی شود 
و اغلب به داخل کشــور مربوط است. زمانی بود 
که تحریم نبودیم و مشــکلات فعلی را نداشتیم، 
اما الان کشــور تحت فشار است و نیاز به ساختار 
سازی در صنایع و اقدامات اساسی دارد. این امکان 
وجود دارد که وزیر جدید با انجام این کار به دنبال 

شانه خالی کردن از مشکلات باشند.
او تصریــح کرد: باز شــدن اقتصاد و همراه 
شدنش با بازار های جهانی نیاز به شرایط خاصی 
دارد؛ اقتصــاد آزاد نباید به معنــای ورود کالای 
ســاخته شــده و دور ماندن از تکنولوژی باشد 
همچنیــن بانک مرکزی اعــلام می کند که ما ارز 
کافی نداریم و این می تواند مشکل ساز باشد. این 
اتفاق زمانی می تواند محقق شود که صنایع کشور 
ما به حداقل های رشــد و توســعه رسیده باشد و 
توان حضور بازار های جهانی را داشــته باشد. در 
حال حاضر بسیاری از صنایع ما از جمله خودرو 
نیاز به رسیدگی، بهبود مدیریت و مواردی از این 

قبیل دارد.
امینی تصریح کرد: دســتیابی به اقتصاد آزاد 
هدف بسیار بزرگی اســت، اما امروز زمان انجام 

این کار نیست. چند روز قبل در مجلس صحبت 
به همین موضوع رســید و در نهایت به این نتیجه 
رسیدیم که استراتژی توسعه اقتصاد در کشور ما 
مشخص نیست. اگر به دنبال توسعه صادرات باید 
ابتدا بازار های هدف مشــخص شود و برای این 
بازار هــا از صنعت حمایت کنیم. وزیر جدید باید 
اســتراتژی و اهداف خود را مشخص کند تا دلیل 
انجام این اقدامات مشخص شود. رفتار بی منطق 

ممکن اســت این حس را القا کند که وزیر جدید 
علاقه ای به کار در این چند ماه نداشــته و به دنبال 

گذران این چند ماه است.

اما عده دیگری از کارشناسان نظری متفاوت 
در این حوزه دارند؛ فربد زاوه کارشناس اقتصادی 
حرکت به ســمت اقتصــاد آزاد را تنها راه نجات 

کشــور دانست و بیان کرد: هر جا و هر زمانی که 
شــاهد مداخله غلط دولتی ها بودیم در نهایت به 
افت تولید و ایجاد فســاد منجر شــد. حرکت به 

ســمت اتصاد آزاد بهترین راهکار و نجات بخش 
کشور است؛ هیچجیک مداخلت دولتی در نهایت 

آثار مثبتی برای کشور به همراه نداشت.
او ادامه داد: اگر وزیر جدید تنها به صحبت 
درباره اقتصاد باز بسنده نکرده و به معنای حقیقی 
به سمت اجرای آن حرکت کند من به عنوان کسی 
کــه به انتصــاب او و تجربه نا کافی او منتقد بودم 
نظرم را تغییر داده و حرفم را پس خواهم گرفت.

تمام کارشناسان و فعالان بخش خصوصی 
خســته از تصمیم های عجیــب و غریب مدیران 
قبل، با آغوش باز پذیرای اقتصاد آزاد رزم حسینی 
هستند. اقتصاد دولتی برای مدت ها بر کشور حاکم 
بــود و فعالان بخش خصوصی کم از آن آســیب 
ندیدند. اما امروز و در شــرایط تحریمی چاقوی 
دو لبه تفکرات آزاد گلوی خصوصی ها را خواهد 

برید یا تور تحریم ها را؟
دســت بخش خصوصی را در جنگ 

اقتصادی بستند!
جمشید نفر رئیس کمیسیون صادرات اتاق 
بازرگانی ایران درباره سیاســت های وزیر صمت 
جدید و حرکت به صمت اقتصاد باز و آزاد اظهار 
کرد: به نظر من الان دقیقا وقت مناسب برای ورود 
چنین فردی و ایجاد چنین تغییراتی است. متاسفانه 
در زمــان جنگ اقتصادی شــرایط را برای بخش 
خصوصی بســیار نامناسب کردیم، فشار هایی که 
دخالت های نادرست دولت بر بخش خصوصی 
وارد کرد باعث شــد این بخش نتواند از شــرایط 

نهایت استفاده را ببرد.
او بیان کرد: این شــرایط میتوانست به نفع 
تولید و تولید و توســعه صادرات تمام شــود، اما 
متاسفانه تاثیر معکوس داشت. در ۶ ماه اول امسال 
قیمت ارز ۹ برابر شــد، اما نه تنها رشد اقتصادی 
نداشــتیم بلکه میزان صادرات ۳۶ درصد کاهش 
پیدا کرد. ۹ برابر شــدن قیمت ارز میتوانستد رشد 
حداقــل دو برابری را در حوزه صادرات به همراه 
داشته باشد، اما مشکلاتی که در بخش خصوصی 
پیــش آمد و مداخله کردن غلــط در تصمیمات 
تجاری کشــور باعث شــد با وضع امروز مواجه 
باشــیم. رئیس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی 

ایران بیان کرد: در این چند مدت مرکزیت وزارت 
صمــت از بین رفت و اختیــارات این وزارتخانه 
را از وزارت صمــت گرفتند؛ با اوضاعی که پیش 
آمده بود خیلی مشــکل بود که وزارت صمت به 
اهدافش برسد. وزیر جدید با شجاعت و تفکرات 
فوقالعاد هــای کــه در اقتصاد دارنــد. با توجه به 
رونــدی کــه وزیر صمت پیش گرفتــه و با اتکا 
بــه تفکرات بخش خصوصی و مشــورت با این 
بخش در آیند های نزدیک شــاهد اتفاقات بسیار 
مناسبی خواهیم بود. این مقام مسئول تاکید کرد: در 
دیداری که با وزیر جدید داشتم نکته جالبی دیدم 
که در ابتدا سعی میکردند شنونده باشند، اما زمانی 
که صحبت های او را شنیدیم و تمام نکاتی که پیش 
از این مورد انتقاد همه بود و همه آن را سرچشمه 
تمام مشــکلات میدانســتند را جزو برنامه های 
وزارتخانه اعلام میکرد. این نشان از اشراف او بر 
این حوزه دارد و این اشــراف امیدواری زیادی در 

بخش خصوصی ایجاد کرده است.
نفر بیان کرد: شــجاعت فوقالعاده او در حل 
مشــکلات امروز وزارت صمت بســیار کمک 
خواهد کرد. سیســتم های نظارتی مدیران منفعل 
زیــادی را به وجود آورده اســت، اما وزیر جدید 
رفتاری شجاعانه برای مدیریت این وزارتخانه از 
خود نشــان میدهد. پیش از این تقابلی بین بخش 
خصوصی و حاکمیت به وجود امده اســت این 
اعتماد سازی میتواند بازگشت سرمایه های منفعل 

به بخش صنعت را به همراه داشته باشد.
نمایندگان مجلس هم این اقدام وزیر صمت 
را پذیرفتند و تنها یک مســاله باقی مانده اســت؛ 
شــفافیت. مصطفی طاهری، عضو کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: با اقتصاد آزاد مشــکلی 
ندارم و اصل موضوع، این نیست؛ اما باید شفافیت 
وجود داشته باشد، صادرات را تولید کننده انجام 
دهد و برای کســانی که بازار را به هم می ریزند، 
مســیر باز نباشــد. به علاوه کسی که تخصص و 
رشته یک عرصه را ندارد و با یک جابه جایی، سود 
چنــد هزار میلیاردی می کند، نباید عرصه فعالیت 

داشته باشد.

حدود دو ماه از انتصاب وزیر جدید صمت گذشته و سیاست های کلی رزم حسینی مشخص شده است؛ اقداماتی که 
تا به امروز رزم حسینی در دست گرفته و اخبار نصفه و نیمه ای که از اقدامات اخیر او منتشر شده نشان می دهد او رویکردی متفاوت 

نسبت به رحمانی و مدرس خیابانی دارد.

مروری بر سیاست های جدید 
تجاری وزارت صمت

مدیر مخابرات منطقه هرمزگان خبر داد:

حفر روزانه ۶ کیلومتر فیبرنوری در منطقه

عضو هیات رییسه کانون های کارآفرینی کشور   عنوان کرد:

کرونا، فرصتی برای کارآفرینی و ترمیم اقتصاد

گروه اقتصادی - مدیر مخابــرات منطقه هرمزگان گفت: با تأمین بخش قابل 
توجهی از فیبرنوری وعده داده شده از سوی وزیر ارتباطات، کار حفر فیبر نوری در 

مسیر احمدی و بشاگرد در جریان است.
امیر یگانه اظهار کرد: برای ارتقای وضعیت ارتباطات تلفن همراه در دو منطقه 
بشــاگرد در شرق هرمزگان و احمدی در شمال استان هرمزگان، مجموعا طرحی به 
طول ۲۹۰ کیلومتر تهیه و با دستور وزیر ارتباطات و پیگیری استاندار هرمزگان، بخش 

قابل توجهی از فیبر مورد نیاز آن از هفته گذشته تأمین شد.
وی افزود: کار اجرای ۲۹۰ کیلومتر فیبر در دو مسیر احمدی و بشاگرد آغاز شده 

و روزانه بیش از ۶ کیلومتر حفاری و دفن فیبر در این دو منطقه در حال اجراست.
 مدیــر مخابرات منطقه هرمزگان یادآور شــد: با بهره برداری از این پروژه مهم 
و راهبردی تا پایان بهمن ماه، بیش از ۱۲۰ ســایت تلفن همراه در طول مســیر اجرای 
این فیبر زیرزمینی به نســل های ســوم و چهارم ارتقا می یابد و دیگر محرومیتی در 
 این دو منطقه به لحاظ ارتباطات تلفن همراه و شبکه های تحت پوشش آن نخواهیم 

داشت.

گروه اقتصادی -عضو هیات رییســه کانون های کارآفرینی کشور گفت: کرونا 
فرصتی برای کارآفرینان اســت و می توانند اقتصاد را ترمیم و نیاز کشــور را برطرف 

کنند.
با وجود مشــکلات عدیده ای که شیوع بیماری کرونا بر اقتصاد جهان به وجود 
آورده اما در برخی از زمینه ها نیز شــاهد رشــد و شکوفایی بودیم. به عبارتی در این 
شــرایط بحرانی، کارآفرینان و فعالان اقتصادی توانســتند این تهدیدها را به فرصت 
تبدیل کنند و با شناخت درست شرایط و نیازهای جدید بازار، فرصت رشد اقتصادی 

را فراهم کنند. بنابراین کارآفرینی در شرایط کرونا چشم انداز تاریکی ندارد.
به بهانه هفته کارآفرینی، عضو هیات رییسه کانون های کارآفرینی کشور درباره 
اهمیت کارآفرینی در شــرایط کرونا به ایرنا، گفت: کارآفرینی همراه با نوآوری است 

و برخی در ایران آن را با کسب و کار نیز برابر می دانند.
»احمد هرمز« افزود: با توجه به اینکه کارآفرینان همواره در همه مسائل پیشرو 
هستند، زمانی که عارضه ای پیش می آید با نوآوری به سمت حل آن پیش می روند و 

آن را به فرصت تبدیل می کنند و کشور ما نیز از این قاعده مستثنی نیست.
وی تاکید کرد: ما باید از کارآفرینان پیش رو و دانش بنیان ها بخواهیم با نوآوری 

وارد میدان شوند و به کمک کشور بیایند.
عضو هیات رییسه کانون های کارآفرینی گفت: تحولات بازار کار موجب شده 
برخی از کســب و کارهای ســنتی از بین برود و این کارآفرینان پیشــرو هستند که با 
حرکت جدید می توانند از این فرصت استفاده کنند و این می تواند شامل نوآوری در 

کالایی باشد یا می تواند عارضه وارده را ترمیم کند.
وی بــا بیــان اینکه در بحــث کارآفرینی خلا زیاد داریم، گفــت: کارآفرینی و 
اهمیت آن در کشور مغفول مانده است و در حالیکه باید دولتمردان و اقشار مختلف 
با کارآفرینی و ضرورت آن در جامعه آشنا شوند و کارآفرینان نیز قاعدتا باید نسبت 

به افراد عادی جامعه یک قدم جلوتر باشند.
هرمز تاکید کرد: کارآفرینان کشــور در مسایل مالی چشم امید به بانک ها دارند 
در حالی که بانک ها منابع مالی لازم را در اختیار ندارند در نتیجه افراد سراغ تولیدات 

سنتی و پیش پا افتاده می روند که ارزش افزوده بالایی ندارند.
ایــن فعال عرصــه کارآفرینی درباره کارآفرینی در شــرایط کرونایی، گفت: با 
شــیوع این بیماری شاهد نوآوری در بخش های مختلف بودیم برای نمونه در بحث 
دورکاری و برگزاری وبینارها تحولات قابل توجهی را شــاهد بودیم و بســیاری از 

مشکلات برطرف شده است.
وی افزود: بعد از شیوع کرونا با کارآفرینان شاخص، جلسات متعددی داشتیم 
و خواستیم که در بستر آی تی و فناوری های پیچیده با تمام صنایع وارد مذاکره شوند 

و حتی در بحث دانش فنی به آنها کمک کنند.
هرمز افزود: مکاتباتی نیز با دســتگاه ها و اســتاندارها انجام دادیم و عارضه ها و 
مشــکلات شناسایی شده را اعلام کردیم و مشاوره هایی برای بهبود این شرایط ارائه 

دادیم که با اجرای آنها می توان بر بسیاری از مشکلات فائق آمد.

یکشنبه 2 آذر 1399، 6 ربیع الثانی 1442 ،22 نوامبر 2020، شماره 3617

جمشید نفر رئیس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران درباره سیاست های 
وزیر صمت جدید و حرکت به صمت اقتصاد باز و آزاد اظهار کرد: به نظر من 
الان دقیقا وقت مناسب برای ورود چنین فردی و ایجاد چنین تغییراتی است. 
متاســفانه در زمان جنگ اقتصادی شرایط را برای بخش خصوصی بسیار 
نامناسب کردیم، فشار هایی که دخالت های نادرست دولت بر بخش خصوصی 
وارد کرد باعث شــد این بخش نتواند از شــرایط نهایت اســتفاده را ببرد.

مدیریت تحریم یا رهاسازی واردات؛


